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A KÖZGYŰLÉS MARGÓJÁRA
Az idei éves Közgyűlésünk első időpontját 

járványügyi intézkedések (karantén) miatt 
halasztani kényszerülünk, s 2020. október 3-án 
rendezhettük meg. Az új helyszínen a kiszolgálásra 
és a biztosított feltételekre panasz nem lehetett, 
nem okozott csalódást. Az időpont módosításhoz 
elnökségi döntésre volt szükség, ami jelen esetben 
online formában zajlott. 

Ahogy az időjárás borús és esős volt úgy 
gyülekeztek a felhők a Közgyűlés fölött is. A 
tagegyesületek képviselői közül 38-an szavazati 
joggal vettek részt, így a meghirdetett időpont 
után fél órával határozatképessé váltunk. A 
levezető elnök az Etikai Bizottság elnöke, 
Kricskovics Ferenc, segítsége Kiss B. Mihály, a 
Felügyelő Bizottság elnöke volt. A Közgyűlésen 
meghirdetett 12 napirendi pontból 11 pontot 
sikeresen megtárgyaltuk. Habár a megismételt 
Közgyűlésen napirendi pontot módosítani nem 
szabad, a választási szabályok betartása érdekében, 
a Felügyelő Bizottság javaslatára az „időközi 
választás” napirendi pontja törölve lett. 

A Közgyűlés sarkalatos pontja az elnöki 
beszámoló elfogadása volt, ahol a közösség 
szavazategyenlőség mellett arról nem tudott állást 
foglalni. Az, hogy formailag vagy tartalmilag 
volt kifogásolható, mindmáig nem derült ki. 
A felmerülő problémás kérdéseket Felügyelő 
Bizottság ülésén tisztáztuk, ott a bizottságtól szóbeli 
támogatást kapott a beszámoló. Ezzel ellentétben a 
Közgyűlésen egy bizalmatlanságot megfogalmazó 
szóbeli indítványozás történt részéről. Sajnos 
többszöri szavazat számlálás után sem sikerült 
ugyanazon számot kapni, és a szavazás sem volt 
szabályos (az Alapszabály szerint a támogatók és az 
ellenzők név szerinti felsorolása szükséges) ez nem 
történt meg úgy, hogy a Felügyelő Bizottság elnöke 
jelen volt. Végül, mikor az látszott kibontakozni, 
hogy az elnökség megmaradt tagjai nem kívánnak 
lemondani, az ügyben a törvényszéki megkeresés 
és állásfoglalás mellett döntöttünk. 

Az elnöki beszámolóm, melyet szóban és 
PowerPoint vetítéssel kiegészítettem két és fél 

év eredményeit vázolta. Ezen időszak szigorú 
takarékosságának az eredménye az, hogy 
megteremtettük az új börze helyszínét, mely mint 
a könyvelői dokumentációból is kiderül, több 
mint 70 millió forint értékű. Tettük ezt úgy, hogy 
anyagi ellenszolgáltatásban nem részesültek a 
tisztségviselők, és sokszor költségeink térítését 
sem kértük az MGKSZ-től. Nyilván voltak 
olyan gazdasági döntések melyek tagtársainkat 
hátrányosan érintették, máskor a közösségi érdek 
azt kívánta, hogy gyors döntés szülessen, ezért nem 
volt lehetőség konzultálni, de a cselekvések mindig 
a közösség érdekében történtek és az eredmények 
magukért beszélnek. Ezek után néhányan úgy 
gondolták, hogy az elnökséget meneszteni kell és 
újat kell választani. Egy választási ciklus öt éves, 
melyből a jelenlegi elnökség az első két évben 
stabilizálta az MGKSZ anyagi helyzetét, amiből 
lehet építkezni, szakmai fejlődést elérni a jövőben. 
Vajon kinek jó, és kinek áll érdekében, hogy zavart 
keltsen? Úgy kaphatunk támogatásokat, úgy 
csatlakoznak hozzánk új tagok, és mi is csak úgy 
tudunk tovább dolgozni, ha azt érezzük, van miért 
és kiért. A káosz csak azok érdekeit szolgálja, akik 
az emberek zavarodottságát kihasználva pozícióhoz 
kívánnak jutni. Persze mindezt akkor, mikor már 
a nehezén túljutottunk és a sült gesztenye ki lett 
kaparva.

Az elnökség tagjai továbbra is a közösség érdekeit 
szem előtt tartva fognak dolgozni, és bízunk abban, 
hogy közösségünk anyagi erősödésével az MGKSZ 
szakmai előrelépése is meg fog valósulni. Kívánunk 
a leendő új elnökségi tagjainknak kitartást és 
elszántságot, valamint erőt és egészséget a terveik 
megvalósításához.

Dr. Pintér József Zsolt
MGKSZ elnök
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Napjainkban a mondain galambokat milyen célból 
tenyésztik az erre elhivatott tenyésztők és mi jellemzi 
ezt a fajtát? Valamint milyen a helyzete a Magyar 
Mondain Fajtaklubnak európai viszonylatban?

Előbbi kérdések megválaszolása előtt kicsit 
tekintsünk vissza a múltba. Régebbi írásokban 
olvashatjuk, hogy kezdetben ennek a fajtának több 
eltérő változatát is tenyésztették, haszon célból. Ilyen 
volt a nagy mondain galamb, a közepes és a berlini. 
Az 1900-as évek elején egyedül a nagy mondain 
galambot vették komolyan számításba. Több amatőr 
tenyésztő összefogott, hogy ezt a francia fajtát egy igen 
jellegzetes galambbá formálja. 1931-től hivatalosan 
elismert fajtává vált. Visszatérve a múltból a jelenbe 
elmondhatjuk, hogy napjainkban a tenyészcél már 
megváltozott. Az elsődleges tenyésztői szempont már 
nem gazdasági (hústermelés), hanem a kiállításra 
való tenyésztés. A gazdasági értékmérő tulajdonságok 
háttérbe szorultak, a küllemi jegyek fokozatosan 
előtérbe kerültek. A galamb szemmel látható külső 
jegyein van a hangsúly, hiszen elsősorban ezek 
alapján történik a bírálat a kiállításokon. Azonban 
nem szabad megfeledkeznünk több fontos belső 
tulajdonságról, mint például a nyugodtság, jól 
költő- és jó nevelőképesség. Ezeket a jellemzőket is 
előtérbe kell helyeznünk. Kezd feledésbe merülni 
a szaporaságra való szelektálás, mert napjainkra 
már nem ez a fő szempont, hiszen a tenyésztők 
egy kevésbé jól szaporodó egyedet is tenyésztésben 
tartanak, amellyel jó eredményt, minősítést lehet 
elérni a kiállításokon. 

A színek tekintetében legnagyobb létszámban 
az alapszínnek számító fekete szalagos kék, 
valamint a deres változatok közül a kékderes 

galambok képviseltetik magukat a kiállításokon. 
Többnyire ezek között fi gyelhetjük meg a tenyésztés 
színvonalában legelőrehaladottabb mondainokat. 
Ilyen például a Vágvölgyi Béla dúcából származó 
kék, fekete szalagos hím (1. ábra), de hasonlóan 
magas minőséget képviselnek egyes vörös változatok 
is, mint a Hock Zoltán által tenyészetett, 2020-ban, 
a fajtaklub kiállításon Fajtagyőztes címet szerzett 
vörös, kovácsolt tojó (2. ábra). Feltörekvőben vannak 
azonban az egyszínű mondainek is, egyre nagyobb 
létszámban jelennek meg a fehér, fekete, vörös és 
sárga színűek. Ezen kívül ritkább színváltozatok 
is előfordulnak, amelyek iránt egyre nagyobb az 
érdeklődés. Ilyen például a sárga kovácsolt, sárgafakó 
szalagos, sokszínű színváltozatok. Bár ezekből 
hazánkban még nem sok példány fordul elő. Néhány 
tenyésztő foglakozik e színek tökéletesítésével, ami 
nem könnyű feladat.

E fajta tenyésztése során több nehézséggel is 
szembetalálhatjuk magunkat. A nagy méret és 
testtömeg miatt az egyik nagy veszély a túlzott 
elhízás. Ennek következtében gyakran előfordulhat 
a tojások összetörése, a kikelt fi ókák összetaposása. 
Ezek kiküszöbölésére különböző megoldásokat 
használnak a tenyésztők. A fajtához igazodva 
megfelelő, tágas méretű költőhely kialakítása, a 
fészektálak különböző anyagokkal való kibélelése. 
Itt értem a megszokott hagyományos (széna, szalma) 
mellett az egyéb megoldás lehetőségét is. Ilyen a 
szivacs használata, amit több tenyésztő is használ 
már. Egy másik lehetőség az utódok számának 
növelésére a dajkagalambok használata, amit 
egyre több tenyésztőnél fi gyelhetünk meg. Persze a 
mondain galambok között itt is vannak kivételek, 

A MONDAIN GALAMBOK 2020-BAN
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amelyek rendkívül jó költő- és 
nevelőképességgel rendelkeznek. 

Áttérve a Magyar Mondain 
Fajtaklub helyzetére, európai 
viszonylatban igen előkelő helyen 
áll. Több külföldi klubbal jó 
viszonyt ápol. Itt említhetem az 
Olasz vagy a Német Mondain 
Fajtaklubot is. Olaszországból már 
több alkalommal meglátogatták 
a hagyományosan januárban 
megrendezésre kerülő hazai klub- 
kiállításunkat. Maga a klub elnöke 
és több társa is megtisztelt minket. 
A 2018-as évben a hazai Magyar 
Mondain Fajtaklub rendezhette 
meg a Mondain Fajtaeurópa 
Kiállítást, amit sikeresen meg 
is valósított. A tenyésztőinkre 
büszkék lehetünk, mivel az 
elsők között vannak európai, sőt 
világviszonylatban is. A klubtagok 
számát nézve elmondható, hogy 
az utóbbi években több új taggal 
is bővült. Ez pozitív dolog a klub 
életében, hiszen ez azt jelenti, hogy 
egyre többen lelik meg örömüket a 
mondain galambokban.

Összefoglalva, nem a könnyen 
tenyészthető fajták közé tartozik, 
mondhatjuk kihívást jelent a 
tenyésztők számára. Azonban 
ez ne keltsen bizonytalanságot 
azokban, akik szeretnék ezt a 
fajtát tenyészteni, vagy csak 
tartani. Hiszen a mondain galamb 
ezt cserébe meghálálja a maga 
eleganciájával, szépségével, 
megjelenésével.

Rados Gábor Gergő
Fényképek ©Bodor Tibor

Kék, fekete szalagos mondain hím. Magyar Mondain Fajtaklub Kiállítás, 2020.01.18. 97 pont, 
Fajtagyőztes. Tenyésztője Vágvölgyi Béla. 

Vörös, kovácsolt mondain tojó. Magyar Mondain Fajtaklub Kiállítás, 2020.01.18. 97 pont, 
Fajtagyőztes. Tenyésztője Hock Zoltán.
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Augusztus közepéig abban bízott a Dr. Szécsényi 
István Rövidcsőrű Klub vezetősége, hogy az októberi 
börzével párhuzamosan Monoron rendezheti meg 
fi atalgalamb bemutatóját, amelyen ez évi tenyésztői 
munkánk eredményét külföldi tenyésztőtársainknak 
is meg tudjuk mutatni. Augusztus közepén már 
rossz hírek érkeztek a koronavírus járványról, 

számítani lehetett arra, hogy újabb korlátozásokra, 
határzárra kerülhet sor. Az augusztusi nyitóbörzén 
jelenlevő tenyésztők ezért úgy döntöttek, hogy 
szerényebb körülmények között, saját magunknak, 
rendezzük meg a bemutatót. Gondoltunk arra is, 
hogy a téli kiállítási szezonban kicsi lesz az esélye, 
hogy találkozhassunk, kiállításokat rendezzünk. 
A klub vezetői gyorsan cselekedtek. A kiállítás 
berendezésében és bontásában a tagság is aktívan 

BUDAPESTI RÖVIDCSŐRŰ FIATALGALAMB BEMUTATÓ 
2020

részt vett, valamennyijüket dicséret illeti. Köszönöm 
minden részvevő nevében a munkájukat! 

Elhatározásunkat követően három hét múlva, 
szeptember 5-ödikén, Dabason került sor a 
bemutatóra.

Zaklatott, problémákkal teli tenyésztési szezonon 
vagyunk túl. Az eredményességet nagyban 

befolyásolta az időjárás. A tavaszi hónapok ritkán 
tapasztalható ennyire hideg időjárása miatt már a 
tojások is gyakran tönkrementek, a kikelt fi ókák 
rosszul fejlődtek, nagyon gyakran kihűlés miatt 
elpusztultak. Kevés fi ókát sikerült felnevelni ebben 
az időben. Az április – májusi fi atalok hiánya a 
bemutatónk színvonalát is befolyásolta. Nemcsak 
létszámban, hanem abban is, hogy nagyon kevés volt 
az olyan fi atal, amelyik átesett az apró tollak vedlésén 

1. A Legszebb fi atal budapesti rövidcsőrű hím, egyben a 
Legszebb budapesti díszgólyás, tenyésztője és a fénykép 

készítője ©Polecsák Sándor
2. A Legszebb fi atal budai kék, tenyésztője Gajdos Zoltán
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és a fejükön a lesimult tollak alatt már látszott a fej 
formája és a markírozottsága.

Ilyen előzmények után került sor a bemutatóra, 
melyre 13 tenyésztő 112 galambot nevezett, melyek 
közül a legszebbeket a szokásos szavazással 15 
tenyésztő választotta ki. A kiállításra azonban már 
csak 96 galamb érkezett meg. A koronavírus járvány 
elleni védekezés érdekében elrendelt beutazási tilalom 
miatt Szlovákiából dr. Vedrődy Marián nem tudta 
elhozni galambjait, amit mindenki őszintén, nagyon 
sajnált. Távollétét különösen a fehérek mezőnye 
sínylette meg, ahonnan 10 galambja hiányzott.

A kiállított galambok sorát a fekete csőrű 
színváltozatok nyitották meg, a budapesti 
díszgólyások vezetésével. Ebből a színváltozatból 
négy tenyésztő 13 galambját láthattuk, melyek közül 
a szó szoros értelmében is kimagaslott Polecsák 
Sándor hím (1. ábra) galambja. Nagyon jó karakterű, 
elegáns galamb, feltűnően sarkos fejjel rendelkezik. 
kilenc szavazattal „színgyőztes”, nyolc szavazattal 
a „legszebb fi atal hím” lett. Testnagysága miatt – 

2-3 centiméterrel magasabb volt a kívánatosnál – 
véleményem szerint a tenyésztésben nem célszerű 
használni. 

Az öt deres színű, közepes minőségű galamb között 
nagyon szoros versenyben Gajdos Zoltán hímje 
lett „színgyőztes”. A sorban következő négy budai 
kéket három tenyésztő állította ki. Ezek közül nyolc 
szavazattal szintén Gajdos Zoltán galambja (2. ábra) 
lett a győztes. Ez a galamb ideális testarányaival, jól 
markírozott fejével nemcsak a színosztálya, hanem 
a kiállítás egyik legígéretesebb galambja. Polecsák 
Sándor kiállított további öt feketecsőrű feketét 

közepes minőségben, vetélytárs híján a győztes 
galamb csak közülük kerülhetett ki.

A világos csőrűek sorát a fehér színű galambok 
nyitották. A benevezett 18 galambból csak nyolc 
került a ketrecekbe. Ezek közül csak egy közepes 
minőségű tojó volt, amelyik átesett az apró tollak 
váltásán és már látszott rajta fejének markírozottsága. 
A „legszebb fehér”-nek dr. Czeglédy Pál galambját 
minősítették, 11 szavazattal győzött. Ez a galamb 

4. A Legszebb fi atal budapesti rövidcsőrű tojó, egyben a 
Legszebb fi atal budapesti rövidcsőrű vörös, tenyésztője 

Polecsák Sándor
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rendkívül csontos fejű, nagy szemű, de kissé vékony 
csőrű hím, kár, hogy még fi ókatollazatban volt.

A 15 sárga színű galambot hat tenyésztő állította 
ki. Ez a kollekció teljes egészében vedletlen, éretlen 
volt a bemutatóra, szépségüket csak később fogják 
megmutatni. Nagy baj nincs, mert kézben tartva a 
szakértő szemek sok értékes tulajdonságot láttak 
ezeken a galambokon. A győztes kiválasztásakor dr. 
Meleg István és Kellner Lajos galambjai 3-3 jelölést 
kaptak, a holtversenyt eldöntő szavazáson Dr. Meleg 
István galambja (3. ábra) egy szavazattal kapott 
többet és lett „színgyőztes”.

Vörös színből öt tenyésztő állított ki 14 galambot. 
Ennél a színváltozatnál már volt néhány átvedlett, 
érett galamb. Ennek ellenére a „legszebb vörös”-
re leadott összes szavazatot (15) Polecsák Sándor 
tojója (4. ábra) kapta. Ez a galamb 10 szavazattal 
a „legszebb fi atal tojó” címet is elnyerte. Elegáns, 
rendkívül jól markírozott, egyenletesen vörös színű 
galamb, állandóan „mutatta” magát a ketrecben. 
Sajnos ennek a galambnak is a testnagyságával 

van probléma, ugyanis az átlagosnál 2-3 centivel 
alacsonyabb, nagyon kistestű galamb. Nem lehet arra 
számítani, hogy eredményes tenyészgalamb lesz, 
mert tojásai és az azokból kelő fi ókák is nagyon kicsik 
lesznek gyenge vitalitással. Jól tudta ezt tenyésztője 
is, mert mire ez a cikk megjelenik a galamb már 
Egyiptomban lesz.

Az előző kiállításokon is láttam szép vörös 
galambokat, most azt kellett megállapítanom, hogy 
mind az öt kiállítónak volt olyan galambja, amelyik 
a kiállításokon „kiváló” minősítésre várományos 
és ez bíztató a jövőre nézve. Nagy eredménynek 

tartom a galambok egyenletes vörös színét, eltűntek 
a kékesszürke kormánytollak.

A fekete színű galambokhoz közeledve, már 
messziről feltűnt, hogy a ketrecekben milyen jó 
állású galambok mutogatják magukat. Öt tenyésztő 
állította ki a nyolc fekete galambot. Granyák Antal 
négy galambja mellett a többi tenyésztő csak 1-1 
galambot mutatott be. Az összes szavazatot Granyák 
Antal galambjai kapták. Egy elegáns, tojó jellegű 

6. Legszebb fi atal budapesti rövidcsőrű világos csőrű kék, 
tenyésztője Gyura Ferenc
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hím, amelynek világos volt a csőre és egy nagyon 
erősen markírozott fejű, „füstös” csőrű hím jellegű 
tojója kapott 5 szavazatot, közülük az utóbbi lett a 
győztes. Nem csodálkoznék, ha a hím jelöltből tojó, 
a tojó jelöltből pedig hím lenne.

Az öt dún (májszínű) közül Granyák Antal hímje 
(5. ábra) 11 szavazattal győzött. Erről a galambról 
is ugyanazt lehet leírni, mint a győztes gólyás 
hímről: feltűnő hasonlatosságot mutattak, azonos 
karakterűek, de a májszínű valamivel kisebb testű a 
gólyásnál.

A két világos csőrű kék közül Gyura Ferenc elegáns, 
kovácsolt kék színű galambja (6. ábra) tíz szavazattal 
győzött.

Ezüstszínben állítottak ki három, 
meghatározhatatlan színű galambot. Ezek közül 
Granyák Antal egyik galambja öt szavazattal győzött. 
Véleményem szerint olyan színű galambokat, melyek 
nem szerepelnek a fajtaleírásban, nem szabad 
versenyeztetni, minősíteni!

Szívhátú galambot is öt tenyésztő állított ki, 
összesen 12 darabot, az elmúlt évekhez képest javuló 
minőségben. A hat szavazattal „győztes” kék szívhátú 
galambot Gyura Ferenc állította ki. Legfőbb erénye 
szép színe és szabályos rajza volt.

Úgy érzem sikeres kiállítást zártunk. Nagyon 
örültem, hogy ebben a nehéz időszakban is 
tudtunk kiállítást rendezni, bemutathatták a 

tenyésztők egymásnak a galambjaikat, láthatták az 
eredményeket, hibákat, tanulságokat vonhattak le. Én 
magam, az elmúlt évek kiállításaira visszagondolva, 
úgy látom, hullámzó a kiállított galambok minősége. 
Ugyanazon színváltozatoknál jó és rossz évek követik 
egymást, attól függően, hogy egyes tenyésztők 
szerencsésen állították párba galambjaikat és milyen 
számban hoztak galambot a bemutatóra. Sajnos 
kevesen vagyunk, kevés a galambunk. Az idei 
bemutatón a világos csőrű galambok minőségével 
voltam elégedett, valamennyi színben láttam ígéretes 
példányokat. 

A fekete csőrű változatok esetében nem láttam 
javulást, úgy hallom, a tenyésztők is tanácstalanok, 
a beszűkült állományokba nem tudnak vérfrissítésre 
galambokat behozni. Amennyiben ez az állapot nem 
változik, kénytelenek lesznek a fehér galambokhoz 
nyúlni. Nagyon drukkolok nekik, hogy sikerüljön 
felfrissíteni az állományt!

Az utóbbi években a kiállítási beszámoló 
írásával meg szoktam várni a Nemzeti – és a Klub 
Kiállítás eredményét. Most ettől eltértem, mert úgy 
gondolom kevés az esély ezek megrendezésére és 
az eseményszegény időszakban üde színfolt lesz 
másfajtákat tenyésztők számára is a beszámoló a 
fi atalgalamb kiállításunkról. 

Dr. Czeglédy Pál
szakelőadó

Fényképek: ©Virág Anikó

Hírek a nagyvilágból
A nano-szelén
A szelén kedvező élettani hatásai már régóta ismertek a nyúltenyésztők számára is. A stresszcsökkentő és 
immunerősítő hatását már több állatfajban is bizonyították. Egyiptomi kutatók eredményei szerint nyolchetes 
kezelést követően a szervetlen szelénhez képest a nano méretű elemi szelén adagolása eredményesebb a 
nyulak stresszcsökkentésében. Antioxidánsok magasabb szintje a nanoszelén és a szervetlen szelén eltérő 
élettani jellemzőinek tulajdonítható, ugyanis eltérő módon szívódnak fel a szervezetben. Ennek ismerete 
hasznos lehet az egyedek (pl. kiállításra történő) szállításakor. Az oxidatív stressz csökkentésével segíti a 
betegségek megelőzését is. 

Teljes cikk: Eid, El-Zaher, Emara, Farid, Michael (2019) Nano Selenium treatment eff ects on thyroid hormones, 
immunity and antioxidant status in rabbits, World Rabbit Science, 27: 93-100 

Összeállította: dr. Posta János
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TÖRPE HARCOS PERCEK – A KICSI HARCOS

Ismét egy japán származású fajtát szeretnék 
bemutatni az olvasóknak. A törpeviadorok számomra 
legérdekesebb, ha úgy tetszik legmókásabb tagját. A 
ko shamokat őshazájukban ma már kultúrkincsként 
tartják számon. Régen a különböző japán régiókban 
más és más típusok, formák voltak jelen, melyek 
napjainkra egységesebb irányt vettek. 

Ki kell emelni, hogy ez a madár nem a nagy 
testű shamo törpésített változata, hanem egy 
teljesen különálló viadorfajta. E két fajta közötti 
kulcsfontosságú különbségek legnyilvánvalóbb 
megtestesítői a fej és a faroktollazat alakulása. A 
shamok fején háromsoros borsótaréj ül, arcbőrük 
sima, csőrük nyújtottabb és vaskos, faroktollazatuk 
részlegesen zárt, a vízszintes alatt hordott, fő 
sarlótollaik jól fejlettek. 

A ko shamok egy kilogramm alatti súlyukkal 
igazi kis „izomcsomók”. Szinte függőleges tartású 
kakasaik, valamelyest vízszintesebb tojóik szigorú 
tekintetűek, határozott megjelenésűek, mégis 
rendkívül barátságosak. A fajta három részre tagolt 
testtájainak aránya: 1/3 fej és nyak, 1/3 test, valamint 
a 1/3 combok és lábak. A fejen szorosan illeszkedő, 
egységesen gyöngyözött diótaréj foglal helyet, 
amely oldalirányban nem lóghat ki a fej vonalából. 
Csőrük rövid és erős, áll-lebenyeik hiányoznak, de 
toroklebenyük erősen fejlett. Arcbőrük vastaghúsú, 
a kor előrehaladtával ráncosodik, a szemöldökív 
igen kiemelkedő, ezáltal a szemek mélyen ülők. Az 
arc ezen felépítése az egyik bizonyíték arra, hogy a 
ko shamok habitusuk ellenére, kiállítási madarak, 
ugyanis a korosodás hatására látóterük csökken, 
amely akár végzetes kimenetelű is lehetne egy párbaj 
során. A nyak hosszú, erős és gyér tollazatú, utóbbi 
a hátat véletlenül sem érintheti, továbbá a nagy fej 
miatt fentről-lefelé vékonyodik. Mellük kemény és a 
rövid tollazat miatt nyitott. A tuzoval ellentétben már 
nem mellrózsáról beszélünk, hanem a szegycsonton 
függőlegesen húzódó, megvastagodott, vörös 
bőrmezőről. A szárnyak különösen elállnak a testtől, 
a magasan és nagyon szélesen hordott vállak miatt. 
Külön megjegyezném a fajtánál elvárt szárnyhézagot 

(axiál-toll hiányt) melynek hatására minden 
egyed röpképtelen. A faroktollazat az úgynevezett 
garnélafarok, amelyben a rövid fő sarlótollak enyhén 
lefelé hajlanak, míg az alsó két-három vezértoll felfelé 
ívelt, továbbá oldalirányban is kitart. Viselkedésük 
az emberek iránt roppant bizalmas, az igazán szelíd 
kakasok gondozójuknak minden találkozáskor 
„táncolnak”. Ezt úgy kell elképzelni, mint a tojóknak 
is lejtett tipegős násztáncot, a már megszokott 
hanghatásokkal is egybekötve. Egymással szemben 
viszont a kakasok és tojók egyaránt agresszívak, 
habár az egymással fejlődő állatok között fi atal 

Fiatal shamo kakas Jászberényi Balázs tenyészetéből
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korban kialakul a rangsor. Ha idegen madár kerül 
a csapatba vagy tenyészállományba, igen súlyos 
sérüléseket tudnak egymáson ejteni. A tenyésztők 
nagy része az agresszió kiküszöbölésére monogám 
módon, párban tartja ko shamoit, bár a túlbuzgó 
kakasok, főként a fi atalok, rendszerint üldözni is 

szokták tojójukat. Amennyiben több tojó jut egy 
kakasra, nyugodtabbak, ebben az esetben viszont 
látványosan visszaeshet a termékeny tojások száma. 
Ha új tojó kerül egy ilyen csapatba, érdemes fi gyelni, 
esetleg ketrecben beszoktatni, mert a szintén 
agresszív tyúkoknak „hála” esélyes, hogy vér is folyni 
fog.

Gazdasági tulajdonságaikat kár emlegetni, ugyanis 
nem nagyon van ilyen értékük. Habár mellük húsos, 
nagyon kemény is. Tojástermelésük is elenyésző 30-
50 tojásnál nem igen raknak többet évente, továbbá 
némi veszély is fenyegeti a tyúkokat, ugyanis 6-800 

grammos testsúlyukhoz és kissé torzult tartású 
testükhöz képest nagy, 30-35 grammos tojásokat 
tojnak, melyektől némely tojó megszakad, elpusztul. 

Sajnos tollazatuk miatt a kifejlett állatok is 
érzékenyek a hidegre, némely tenyésztő a tél folyamán 
fűtött helyen tartja állatait, jómagam a vastag alomra, 

s huzatmentes, világos helyre esküszöm, eddigi 
sikeres teleltetéseim alapján.

A ko shamok kis helyigényűek, kedvesek, mókásak, 
sok örömet tudnak okozni gazdájuknak. Bátran 
ajánlom, akár kisgyermek mellé házikedvencnek, 
vagy ha egy tapasztaltabb tenyésztő kihívást keres, e 
kicsi harcosban megtalálhatja azt. 

Ezúton is meg szeretném köszönni Jászberényi 
Balázsnak (Békéscsaba), hogy shamo kakasával 
hozzájárult a vizuális bemutatáshoz.

Szatmári Alex
Békéscsaba

Kétéves ko shamo kakasIdei ko shamo jérce
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TÖRPE BAROMFI TENYÉSZTŐK FAJTAKLUBJÁNAK SZAKMAI NAPJA
2020.09.12. SZARVAS

Második alkalommal tartott szakmai napot a 
2019-ben megalakult Törpe Baromfi  Tenyésztők 
Fajtaklubja. Helyszínül most is a szarvasi arborétum 
szolgált, mely igazán szerteágazó programsorozatot 
biztosított minden idelátogató számára. Sokadik 
alkalommal látogattam Szarvasra baromfi  
rendezvénnyel kapcsolatban, s már-már második 
otthonomnak is mondhatnám a kákafoki holtág 
menti várost. 

Kondacs Erika a Törpe Baromfi  Tenyésztők 
Fajtaklubjának elnöke nyitotta meg a szakmai 
napot és köszöntötte a résztvevőket az arborétum 
rendezvénytermében. Fehér Péter az MGKSZ 
Díszbaromfi  és Víziszárnyas Szakosztályának 
főbírálója tartott előadást a díszbaromfi k 
takarmányozásáról a csibe kortól a kiállításig. Péter és 

jómagam is személyes tapasztalatainkkal próbáltuk 
meg az elméleti anyagot kiegészíteni, próbáltuk 
a résztvevőket elősegíteni meglévő ismereteik 
kibővítésére. Peti a csibe kor takarmányozásán 
túl a megfelelő lámpázási és tartástechnológiai 
kérdésekre is kitért. Kifejtette a növendék kor 
tápanyagszükségletének legfontosabb részeit, majd 
kiemelte a vedlési időszak takarmányozási igényeit 
is. Kitért a lágyeleség etetésének fontosságára, a 
kiállítási időszakot megelőző takarmány összetevők 
felsorolására is. Megpróbált rávilágítani arra, 
hogy a kiállításra szánt egyedek egyéni ketrecben 

történő elhelyezése miért is fontos. Szó volt még 
a díszbaromfi k különböző életkorban történő 
vakcinázásáról, a féregtelenítés szükségszerűségéről, 
a megfelelő kiállítási felkészítésről is.

Rövid szünetet követően jómagam vettem át a 
szót és tartottam előadást: A törpebaromfi k kiállítási 
szereplése a 2019-20-as kiállítási idény tükrében. 
Kiállító vs. bíráló és az EE értékelési rendszerének 
kapcsolata címmel.

A nemzeti kiállításokon a törpebaromfi k az (Fiatal 
Nemzeti Kiállítás Szarvas, Nemzeti Kiállítás) összes 
nevezett egyedszám 46% illetve 32%-át tették ki. 
Mindkét rendezvényen a törpe cochin fajta volt 
jelen legnagyobb számban 47 illetve 52 egyeddel. 
„Dobogós” helyezést ért el még a német törpe 
wyandotten, a grübbi szakállas törpe, illetve a törpe 

kopasznyakú tyúk és a chabo fajták. Itt engedjenek 
meg egy személyes véleményt megjegyeznem: A törpe 
cochin fajta igazán többet érdemelne véleményem 
szerint. Nagyon szeretném, ha a fajta tenyésztői 
összefognának és megalakítanák e fajta fajtaklubját 
és együttes erővel, közösen dolgoznának tovább 
ennek a remek kis baromfi fajtának az érdekében. 
Volt ugyan próbálkozás 2019 végén, 2020 elején a 
fajtaklub megalakítására, de a legutolsó információim 
szerint ez sajnos abbamaradt. A győztes címeket 
nézve remekül szerepeltek a törpe baromfi k, hiszen 
5 illetve 12 Nemzeti Győztes vagy MGKSZ díj került 
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törpe baromfi tenyésztő tagtársunk birtokába. 
A kiállítási szezon megkezdése előtt úgy éreztem 

feltétlenül beszélni kellett az előző (2019) szakmai 
nap témájához (a díszbaromfi k megfelelő és helyes 
kiállítási felkészítése) szorosan kapcsolódva a 
baromfi k kiállítási bírálatáról, annak menetéről, a 
bírálat munka során a küllemi jegyek súlyozottságáról 
az EE értékelési rendszer tükrében.

Az elmúlt kiállítási szezon tapasztalatainak 
leszűrése után a rendezvény célja volt segítséget 
adni a tenyésztői munkához, az esetleges tenyésztői 
bizonytalanságokat eloszlatni, és a kiállítási bírálattal 
kapcsolatban a legfőbb, legfontosabb pontokra 
rávilágítani.

Előadásomat Urs Lochmann szavaival zártam: 
„…egy dolgot meg kell értenie mindenkinek… 
mi (baromfi tenyésztők és bírálók) mindannyian 
felelősséggel tartozunk a díszbaromfi  tenyésztésért…” 

Az elméleti részt ebéd követte, ahol tovább folyt 
a szakmai beszélgetés (az MGKSZ és ezen belül 
a Díszbaromfi  és Víziszárnyas szakosztályban 
történtekről, a Nemzeti Kiállítás Budapest-
Hungexpoval kapcsolatosan, a készülőben lévő 
magyar nyelvű díszbaromfi  és víziszárnyas fajtaleíró 
könyv megjelenési nehézségeiről, a jelenlegi 
börze, a fajtaklubok területegység igénylésével 
kapcsolatosan).

A délutáni program a bemutatásra kerülő 
baromfi fajták (antwerpeni szakállas törpe– Oslanszki 
Brigitta, Veles Ágnes; grübbi szakállas törpe –
Kondacs Erika; holland törpetyúk – Náfrádi András, 
Halápi Ferenc; törpe welsumi – Kasik Mihály; német 
törpe wyandotten – Kondacs György; törpe indiai 
harcos - Preszler István; bantam – Náfrádi András) 
megbeszélésével, értékelésével folytatódott.

Nagy öröm volt számomra, hogy a szépszámú a 
hallgatóság aktív érdeklődést mutatott és számos 
kérdés érkezett az előadókhoz. A feltett kérdésekre 
legjobb tudásunk szerint próbáltunk meg válaszolni. 
Az aktivitást mutatta, hogy sokan megosztották 
saját tapasztalataikat is a felmerülő kérdésekkel 
kapcsolatban. Mindig tanulni lehet egymástól, 
legyen az jó vagy esetlegesen rossz példa. Tényleg jó 
volt hallgatni a témában hozzászólókat. 

Külön öröm volt látni más fajtaklub tagok 
részvételét és új arcok feltűnését is a rendezvényen. 
Remélem szakmailag és emberi barátságok 
tekintetében is sokat gazdagodhattak a résztvevők. 
Személy szerint engem boldogság töltött el, hogy egy 
újabb jó hangulatú szakmai napon vehettem részt. 

Vígh Attila
Díszbaromfi  és Víziszárnyas Szakosztály elnök

Fényképek: ©Halápi Ferenc, ©Kondacs Erika & 
©Preszler István
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BALMAZÚJVÁROSI JUBILEUM

A kerek évfordulói mindig számvetésre késztetnek. 
Nincs ez másként esetünkben sem, amikor immár 60 
éves múltra tekinthetünk vissza. Városunkban már 
több évtizeddel ezelőtt is igen sokan foglalkoztak 
galambtenyésztéssel. Ennek a sportnak azonban 
nem egyesületbe tömörülve, azaz szervezett keretek 
között hódoltak, hanem ki-ki a maga tetszése 
szerint tenyésztette galambjait. Nagy Károly írásos 
visszaemlékezése szerint 1959. március 15.-én jöttek 
össze először egy, a Semsey-kastélyban működő 
irodában. Az itt megtartott alakuló ülésen Nagy 
Károly rendőrhadnagyot választották elnöknek, 
majd az akkori szabályoknak megfelelően kérték 
felvételüket a Galambtenyésztők Szövetségébe, 
amelynek tagegyesületeként működhettek. 
A Szövetségben V–86 Galambtenyésztők 
Egyesülete Balmazújváros néven 1960-ban vették 
nyilvántartásba, ekkortól számítjuk a szervezett 
keretek közötti galambtenyésztést Balmazújvároson. 
Az Egyesület első hivatalos kiállítását 1960. 
decemberében rendezte a helyi művelődési házban. 
A következő két évben megrendezett bemutatókat 
hosszabb szünet után 1969-ben követte az 
újabb kiállítás. Erről az eseményről a szövetség 
„Galambjaink” című szaklapjában is jelent meg 

tudósítás dr. Török István tollából. Tudósítása 
szerint: „A tetszetős módon, jó ízléssel megrendezett 
kiállítás szépen fejlődő egyesületi élet, lelkes tenyésztői 
munka bizonysága, amely még sok siker ígérete.” Már 
abban az időben is elterjedt fajta volt a strasszer, 
amely napjainkban is igen népszerű városunkban. 
A Magyarországon már akkoriban is divatosnak 
számító king fajtából akár anyagi áldozatok árán is, 
de jó állományokat alakítottak ki Balmazújvárosban 
is. Ebben az időben magyar óriásból, és magyar óriás 
begyesből is minőségi állományokat találhattunk itt.

Bírálat: Batta László, segéd Béke György
(Tulajdonos: Béke György)

Gál János oklevele Bereczki István,
Brno, InterTau Champion

Bereczki István,
Szófi a, InterTau Champion
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Az egyesületnek az évenkénti rendezvényét sikerült 
rendszeresítenie. Az anyagi megerősödés mellett 
saját eszközparkot is sikerült kiépítenie, hiszen a 
szövetségi szaklapban 1977-ben megjelent beszámoló 
szerint 300 férőhelyes ketrecparkkal, és a hozzá 
szükséges tartozékokkal rendelkezett az egyesület. A 
helyi tenyésztők tenyésztési hozzáértését bizonyítja, 
hogy 1977-ben egy nemzetközi kiállításon Gál János 
máltai galambja kiváló minősítést ért el. Az akkori 
galambtenyésztők és bírálók viszonyára, az értékelés 
szigorúságára jellemző adat lehet, hogy 1979-ben 
a 82 kiállított strasszer galamb közül mindössze 
egyetlen madarat emelt ki az értékelést végző bíráló 
kiváló minősítésűre!

Az 1980 januárjában megrendezett kiállítást már 
új helyszínen, az újonnan épült Sportcsarnokban 
rendezték meg. A helyszínről a legtöbbet talán Batta 
Lászlónak, az egyik bírálónak szavai árulnak el: „Egy 
15 x 30 méteres, ragyogóan világos, parkettás terem, 
hatalmas ablakokkal, benne egylépcsősen felállított 
öt ketrecsor, széles közökkel, a ketrecsorok előtt nagy 
előrésszel. Impozáns látvány, megdobogtatná a 
legkényesebb és legigényesebb 
galambtenyésztő szívét is. 
Minden kiállításrendező és 
kiállító álma!”. 

A helyi galambkiállítás 
népszerűségének emelésére 
a balmazújvárosi szervezők 
1982-ben felhívással fordultak 
a Kelet-magyarországi 
partneregyesületekhez, hogy 
a hagyományos vetélkedés 
mellett csatlakozzanak 
egy egyesületek közötti 
versenyhez. A győztes 
egyesület elnyeri a 
balmazújvárosi tenyésztők 
által alapított „Hortobágy 
Kupát”, s a nevével bevésett 
serleget jelképül mindaddig 
őrzi, amíg azt mások ki nem 
érdemlik. A Hortobágy 
Kupában az egyesületek 30 
galambbal versenyeznek, a 
benevezett fajták száma után 
fajtánként 5 jutalompontban 

részesülnek. További jutalompontok szerzésére 
adnak lehetőséget a magyar fajták: minden magyar 
galambfajtával 5 jutalomponttal gyarapszik a 
számításba jöhető pontok száma. Ezek a nevezési 
feltételek is mutatták az elkötelezettséget a magyar 
fajták irányába, ami napjainkban is kitart. Az 
egyesületek közötti versenyben a helyi egyesület 

1985-ben harmadszorra 
diadalmaskodva nyerte el 
véglegesen ezt a kupát. Az 
Egyesület éves kiállításainak 
megrendezésén kívül úttörő 
kezdeményezésként 1987-től 
évenkénti rendszerességgel 
Fiatalgalamb Bemutatókat 
rendezett. Az új rendezvény 
az évek során egyre 
népszerűbb lett, a térségben 
a tenyésztési szezon 
befejezése után a tenyésztők 
számára az első találkozási 
lehetőséget nyújtja. 
Nemzetközi, határainkon túli 
rendezvényeket a látogattak 
az egyesület tagjai. Gál 
János egy ilyen alkalomból 
1984-ben a Novi Sad-i 
Európa Kiállításon máltai 
galambjával kiváló minősítést 
ért el. Ezekben az időkben 
a nemzetközi vetélkedés 
csúcsát az INTERTAU Bírálat: Kiss Sándor (Fénykép: ©Béke György)

Fiatalkiállítás (Fénykép: ©Béke György)
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kiállítások jelentették. Bereczki István strasszer 
galambjaival 1980-ban Brnoban, majd 1981-ben 
Szófi ában is Champion címet nyert el. Az 1983-
ban Varsóban megrendezett kiállításon ugyancsak 
Bereczki Istvánnak egyik galambja kiváló minősítést 
kapott. 

Az 1995-ös bemutatón újításként egy tenyésztői 
versenyt indítottak el, amelynek népszerűsége a mai 
napig töretlen. A versenyen öt saját tenyésztésű, 
tetszőleges fajtájú madarakból összeállított csapattal 
lehet részt venni. A vetélkedésben induló tenyésztők 
közül az egyik (ha nem a) legeredményesebb a helyi 
Béke György, aki az indulás után a kilencvenes 

években végig az első három között végzett. Az 
1996. évi galambkiállításon a Strasszertenyésztők 
Fajtaklubja újra Balmazújvároson tartotta meg 
kiállítását, 200 egyedes kollekcióval. Ugyanerre a 
kiállításra szervezte éves bemutatóját a Mondén 
Fajtaklub is, közel hetven madárral mutatva be a 
fajtát. A város címerével díszített katalógus borító 
és oklevelek emelték a rendezvény színvonalát. Az 
1997-es rendezvényen egy újabb fajtaklub, a King 
Klub jelent meg több mint 300 kiállított galambbal. 
Időközben a fi atalgalamb bemutató új helyszínre, 
az akkori Arany János Általános Iskolába költözött. 
A rendezvényen belül az ifj úság és az állatok 
kapcsolatának javítása céljából az általános iskolások 
számára rajzversenyt hirdettünk. A rajzokból 
rendezett kiállításokat a kiállítók mellett a helyi 
polgármester, és az MGKSZ elnöke is megtisztelte 
látogatásával. A tagok kiállítási aktivitására és 
galambjaik minőségére jellemző, hogy Gál János 
1993-ban a máltai galambok tenyésztése terén elért 

eredményei alapján bronzkoszorús érdemes tenyésztő 
címet érdemelt ki. Az országhatárokon belüli 
rendezvényeken kívül a balmazújvárosi egyesület 
fontosnak tartja a határon túli szervezetekkel történő 
kapcsolattartást is. Az első ilyen lépés a Bihar-megyei 
Marghita egyesületével történő kapcsolatfelvétel volt, 
amit egymás rendezvényeinek rendszeres látogatása 
követett. Az eredményes részvételt a vendéglátó 
egyesület rendezvényein számos oklevél is bizonyítja.

Egyesületünk tagsága az ezredforduló tájékán 
több ambiciózus fi atal tenyésztővel is bővült. A 
magyar kitenyésztésű galambfajták felkarolására 
külön csapatversenyt hirdettünk meg a Magyar 

Országgyűlés 32/2004 OGY határozata alapján 
nemzeti kinccsé nyilvánított galambfajták számára. 
A megmérettetés évről-érve népszerűbb a 
kiállításokon résztvevő tenyésztők körében. Ebben 
az időszakban is több alkalommal látott vendégül 
tenyésztőszervezeteket az Egyesület. A 2001-es éves 
kiállításon a Strasszertenyésztők Fajtaklubja szerepelt 
Balmazújvároson. A Kiskunfélegyházi keringő 
Fajtaklub Fiatalgalamb bemutatóját a Koroknai-
farmon rendezték meg 2007 szeptemberében, majd 
ugyanennek az évnek az októberében a Mondén 
Fajtaklubot látták vendégül a Fiatal galamb és 
díszbaromfi  bemutatón. A tagok szakmai körökben 
történő megbecsültségét jellemzi, hogy 2001-ben a 
strasszertenyésztésben végzett munkásságáért Béke 
György Klub kitüntetésben részesült. Az egyesület 
tagjai a környező kiállítások mellett országos és 
fajtaklub kiállításokon is szép eredményeket értek el. 
Hüse János strasszer galambjaival 2000-ben megnyerte 
a Strasszer Fajtaklub tenyésztői versenyét. A határon 

Rajzverseny kiállítás Bereczki Imre víziszárnyas kollekciója (2000)
(Fénykép: ©Béke György)
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túli szervezetekkel történő kapcsolattartást nemcsak 
szinten tartani, hanem bővíteni is sikerült ebben az 
évtizedben. A marghitai egyesület rendezvényeinek 
rendszeres látogatása mellett az egyesület tagjai 
több alkalommal is sikeresen szerepeltek a 
romániai Lugos városában rendezett kiállításokon, 
majd hívták meg a partneregyesületeket hazai 
rendezvényekre. A tagok közben több országon 
átívelő kapcsolatrendszert építettek ki, amely során 
szoros, máig tartó galambász-barátságok születtek. 
A magyar galamb és kisállattenyésztők számára a 
nemzetközi megmérettetések sorában nagy esemény 
volt a 2009-ben Nyitrán, Szlovákiában megrendezett 
Európa Kiállítás. Balmazújvárosról négy tenyésztő 
tizenhat galambot állított ki ezen a rendezvényen. 
Közülük legeredményesebben Szilágyi István 
szerepelt, akinek egyik fekete strasszerja „Európa 
Champion” címet nyert, míg a kiállító „Európa 
Mester” minősítést ért el.

Az Egyesület fennállásának 50. évfordulójára 
rendezett kiállításon a Parókás és a Pávagalamb 
Fajtaklubok mellett a Strasszer Fajtaklub is 
ellátogatott hozzánk, így a 750 kisállatot meghaladó 
egyedszámú kollekcióban számos fajtából láthattak 
kimagasló egyedeket az ide látogatók. Nemzetközi 
kapcsolataink bővültek, 2013-tól rendszeresen részt 
vesz Egyesületünk a kolozsvári Albatros Egyesület 
kiállításain, és ők is látogatják rendezvényeinket. 
A 2013-as évben az Egyesület vezetésében változás 

történt, a negyedszázados vezető szerep után Béke 
György helyét dr. Posta János vette át. Ugyanebben 
az évben a King Klub hosszú idő után visszatért 
Balmazújvárosba, a König Rendezvényközpontban 
a fajta tenyésztési állapotát közel 500 fi atal madárral 
szemléltették. A kisállattenyésztés népszerűsítésére 
bemutatókat szerveztünk Nagyhegyesen, illetve 
magyar galambfajták népes kollekcióját mutattuk be 
a hortobágyi Pusztai Állatparkban. Tagjaink szakmai 
megbecsültségét, és az Egyesület kiszámíthatóságát 
jellemzi, hogy ebben az időszakban alig telt el 
kiállítási szezon Fajtaklub(ok) látogatása nélkül. A 
pávagalamb tenyésztők fi atal és éves kiállításaikat is, 
a parókás valamint a máltai és tyúktarka galambok 
tenyésztői éves seregszemléjüket, míg a Mondain és 
a Strasszer Fajtaklubok a fi atal galambok versenyét 
szervezték meg Balmazújvároson. 

Napjainkban tagjaink között fajtaklub vezetők, és 
több fajtaklub titkára is megtalálható, ami ugyancsak 
elismertségünket jelzi. Több fajtából (pl. amerikai 
óriásposta, magyar óriás, pávagalamb, strasszer) 
is hazai, de talán nemzetközi szinten is számottevő 
állományok találhatóak tagjaink tenyészeteiben. 

Dr. Posta János
egyesületi elnök

Szilagyi István oklevele. Nyitra, Európa 
Champion (2009). Az IFI Ház
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A BÜKK-VIDÉK ÁLLATORVOSA ÉS GALAMBTENYÉSZTŐJE:
ZSUPÁN KÁLMÁN (MISKOLC, 1884 - ? )

2017 nyarán „Szemelvények elődjeink 
arcképcsarnokából” címmel egy cikksorozatot 
indítottunk azzal a céllal, hogy megemlékezzünk 
azokról a 19-20. században élt galambtenyésztőkről, 
akik szakirodalmi és tenyésztői működésükkel 
kitörölhetetlen nyomot hagytak a szervezett 
magyar galambtenyésztés történetében. Akkor a 
Balassa Györgyhöz, Winkler Jánoshoz vagy éppen 
Rupanovits Jánoshoz hasonló – mindannyiunk 
számára talán legismertebb – személyek kerültek 
refl ektorfénybe. 2018 elején az MGKSZ birtokában 
lévő szakkönyvek rendezgetése közben kezembe 
akadtak azok a korabeli levelezések, amelyeket 
a Balassa Györgyhöz hasonló nagy elődjeinkkel 
folytattak korabeli tenyésztők. A Dudás Józsefhez 
vagy Dalotti Aladár szakíróhoz és lapszerkesztőhöz 
hasonló szintén közismertebb tenyésztőkön túl, 
olyan személyek sajátkezű írásai kerültek kezembe 
akkor, akikről – nevük ismerősen csengésén, esetleg 
egy-egy korabeli írásuk tartalmán túl – eddig személy 
szerint alig, vagy semmit sem tudtam. Kétségtelen, 
hogy egy korabeli szaklapban közzétett szakmai 
írás önmagában is sokat elárulhat szerzőjének 
személyiségéről, precizitásáról, háttérismereteiről, 
tenyésztői munkájának feltételezhető alaposságáról 
és még sok minden másról. Egy több mint 120 éve 
kézzel írt eredeti dokumentum kézbevételénél ennél 
többről van szó. A levelek írójához akaratlanul is 
közelebb kerülünk, az addig alig ismert nevekkel 
kapcsolatban megismert történetek, tapasztalatok, a 

bennük munkálkodó érzések, kételyek megismerése 
után szinte semmi máshoz nem fogható mértékben 
személyesülnek meg. Milyen galambfajtákat 
tenyésztettek? Mi volt a polgári foglalkozásuk? 
Mit tudhatunk meg családi hátterükről? A 
rájuk vonatkozó ismeretek összegyűjtése nem 
kis feladat. Egyéb levéltári forrásokra az esetek 
többségében nem támaszkodhatunk, többségük 
a korabeli szaklapokban nem, vagy csak nagyon 
keveset publikált. Magazinunk 2019 októberi 
számában bemutatott Vidonyi Jenővel ugyanígy 
állt a helyzet. És ugyanígy áll egy másik alig ismert 
személy, a miskolci származású állatorvos, Zsupán 
Kálmán esetében is, aki még az alföldi tanyavilág 
néptanítójánál is „keményebb diónak” bizonyult. 
Zsupán Kálmán nevével a Baromfi tenyésztők Lapja 
és a Szárnyasaink hasábjain találkoztam első ízben, 
majd bő 2 évvel ezelőtt a szövetség székházában 
őrzött, Balassa György szakíróhoz címzett sajátkezű 
leveleinek végén. Balassa válaszlevelei minden 
bizonnyal ebben az esetben is örökre elvesztek, 
tartalmukra az állatorvostanhallgató újabb és újabb 
válaszleveleiből következtethetünk. Szerencsére 
az Állatorvostudományi Egyetem Hutÿra Ferenc 
Könyvtár, Levéltár és Múzeum gyűjteményébe tartozó 
dokumentumok között mai napig őrzik Zsupán 
Kálmán doktori szigorlati jegyzőkönyvét. Egyedül 
ebből olvasható ki a későbbi állatorvos néhány – sajnos 
korántsem teljes – életrajzi adata, illetve korábbi 
tanulmányaira vonatkozó információ. A jegyzőkönyv 
szerint Zsupán Kálmán a Bükk-vidék keleti lejtőinél 
fekvő Miskolcon született 1884-ben. Az Országos 
Széchényi Könyvtár digitális tárhelyére feltöltött 
kisnyomtatványok között bukkantam édesapjának, 
az életének 67. életévében elhunyt Zsupán Jánosnak 
1917. október 16-án kelt gyászjelentésére, melyen 
– mint általában történni szokott – feltüntetik 
az elhunyt legközelebbi hozzátartozóit is. Ebből 
megtudhatjuk, hogy a családját asztalosmesterként 
eltartó édesapjának és Szeghő Klára nevű 
feleségének a családfő temetése idején, az akkor 31 

„újra bátor voltam felkeresni soraimmal”
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éves Kálmánon kívül 
még 3 gyermeke élt: 
Zsupán János, Zsupán 
Ilona és Zsupán Irma.1 
Otthonuk Miskolcon 
a Széchenyi utca 107. 
szám alatt található 
ingatlan volt. Utóbbi 
tényét alátámasztják 
Zsupán Kálmánnak 
azok hirdetései is, 
amelyekben eladás 
céljából hirdeti 
tenyészgalambjait.

 Középiskoláit a nagymúltú miskolci református 
főgimnáziumban végezte, érettségi vizsgáját 1902-
ben tette le. Az Állatorvostudományi Egyetem 
birtokában lévő jegyzőkönyv szerint 1902 őszén 
nyert felvételt a Magyar Királyi Állatorvosi Főiskolára, 
amely három évvel korábban került a Földművelésügyi 
Minisztérium felügyelete alá. Zsupán Kálmán 1902 
és 1906 között állatorvostan-hallgatóként folytatta 
tehát tanulmányait egy olyan intézmény kereteiben, 
amely ekkorra már a Hutÿra Ferenchez vagy éppen 
Marek Józsefhez hasonló nemzetközi hírű tudósok 
klinikaszervező tevékenységének köszönhetően 
európai színvonalú képzést nyújtott. Állatorvosi 
oklevelét 1906. június 16-án szerezte meg. Egy 
Balassa Györgyhöz írott levelében be is számol erről 
egy hónappal később: „Vizsgám még az elmúlt hó 
közepén igen jól sikerülvén, az állatorvosi oklevelet 
megszereztem, s most a vakációt itthon töltöm, hogy 
szeptemberben, mint az Állatorvosi Főiskola 
kórbonctani osztályának asszisztense folytassam 
tanulmányaimat.”2 Doktori értekezését a Kanári 
madarak fertőző betegségei és fertőző gyomor-
bélhurutja címmel írta, melynek sikeres védését 
követően 1909. június 15-én doktorrá avatták. A 
szövetség tulajdonában lévő „Zsupán levelek” – 
összesen 7 db – alapján úgy tűnik a későbbi állatorvos 
1903 és 1909 között folytatott levelezést Balassa 
Györggyel.3 Fennmaradt levelezésük tehát éppen 
Zsupán felsőfokú tanulmányainak idejére esett. A 

levelek „Igen tisztelt Balassa Úr!” máskor „Kedves 
Balassa Úr” megszólítása mellett a dokumentumokban 
használt magázó forma is jelzi a két tenyésztő közötti 
– 24 év – korkülönbséget. Fennmaradt levelei közül 
az elsőt 1903. december 26-i keltezéssel, a téli szünidő 
idejére szülősvárosába hazatérve Miskolcról küldte a 
másodéves állatorvostan-hallgató. Pontosan tudjuk, 
hogy Balassa György négy évvel korábban, a Magyar 
Királyi Dohánybeváltó Hivatal alkalmazottjaként 
került Miskolcra. Nemigen járunk messze a 
valóságtól, ha azt feltételezzük, hogy a két 
galambtenyésztő Balassa György miskolci 
tartózkodása idején találkozhatott, hiszen a köztük 
lévő korkülönbség ellenére a századfordulón már 
mindketten részesei voltak a miskolci 
galambászéletnek. Utal erre maga Zsupán is szóban 
forgó levelében: „Folyó hó 23-án befejeződvén az 
előadások, 24-ike óta itthon vagyok, s a saját 
galambállományomat már áttekintettem, galambász 
kollégáimmal azonban még nem jöttem össze.” 
Állatorvosi oklevelének megszerzését követően tehát 
állást kapott a főiskolán, ám mivel a dualizmus 
korabeli Magyarországon 1868-ban bevezették az 
általános hadkötelezettséget, Zsupán Kálmánnak is 
be kellett vonulnia 1907 őszétől a Ferenc József 
Laktanyába. Szerencsénkre erre az időszakra 
vonatkozóan is több utalást találunk leveleiben: 
„október 1 óta a 16. huszárezredben önkéntesi 
szolgálatomat töltöm. Levelét ezért így kérem címezni: 
Zsupán Kálmán, 16-os huszárönkéntes, Ferenc József 
Laktanya Budapest, 3. század.”4 Megint másutt: „Hát 
bizony az utóbbi év alatt én is sok mindenen mentem 
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keresztül. Az elmúlt év legfontosabb eseménye 
bizonyára, hogy túlestem a katonaságon, ezzel 
azonban egyúttal az állásomat is elvesztettem. A 
helyemet ugyanis távozásom alkalmával a főiskolán 
betöltötték, s mivel most októberben egy osztályon sem 
ürült meg tanársegédi állás, nékem másfelé kellett 
tájékozódnom. Volt főnököm ajánlatára az államhoz 
adtam be a kérvényemet, s az ő pártfogolása folytán el 
is értem a czélomat, mert a kinevezésem már rendben 
van, csak a ministernek kell majd aláírni. Így mint 
állami állatorvos gyakornok ismét Budapesten 
maradok, míg máshová nem tesznek, mert kérésemre 
a földművelésügyi minisztérium állategészségügyi III. 
főosztályába leszek beosztva szolgálattételre. Míg ezt 
elértem, sok fáradságomba került, a katonaságnál is 
volt elég bajom, mert az ezredem áthelyezték […] és 
nem akarván velük menni, kénytelen voltam az ezred 
helyére jött 10. huszárezredbe áthelyeztetni magamat. 
Most azonban mindennek vége, talán a következő 
esztendő nyugalmasabb lesz.”5 A miniszter aláírta az 
állatorvos-gyakornok kinevezéséről szóló 
határozatot, hiszen a Földmívelési Értesítő 1910. évi 
vonatkozó számában megtaláljuk Zsupán Kálmán 
nevét a szaktárca III. Főosztály „Állati betegségek 
elleni védekezés és állatforgalom” 3. ügyosztályának 
beosztottjai között. A szaktárca vezetője 1912-ben 
előbb Mórra, majd 1913 júliusában Feledre helyezi át 
a fi atal állatorvost. Nem sikerült kiderítenem, milyen 
szerepe volt az első világháborúban, illetve az azt 
követő forradalmak, majd a bethleni konszolidáció 
időszakában. Neve 1937 nyarán, illetve 1944 
márciusában tűnik fel ismét a Földmívelésügyi 

Értesítő hasábjain. Darányi Kálmán miniszterelnök 
előterjesztésére Horthy Miklós kormányzó előbb 
állatorvosi tanácsosi, majd 1944 tavaszán nyugalomba 
vonulása alkalmából a magyar királyi 
állategészségügyi főtanácsosi cím adományozásával 
tüntette ki az állatorvost. Zsupán Kálmán – aki a 
századfordulót követő években egy ideig a Columbia-
kör segédtitkára is volt – galambtenyésztés 
témakörében összesen 16 cikket küldött a 
Baromfi tenyésztők Lapja és a Szárnyasaink 
szerkesztőségének 1903 és 1912 között. Írásai a 
szaklapok terjedelmesebb fejtegetései közé tartoznak, 
melyekben megosztotta tapasztalatait a galambok – 
különös tekintettel a postagalambok – 
beszoktatásáról, a postagalambok színéről, a 
galambok csőrméretéről, illetve azok szállításáról. A 
fentieken túl legértékesebb írásai közé a gazdasági 
(haszon) galambtenyésztésről, a galamb korabeli 
tartástechnológiai kérdéseiről, valamint az egri kék 
fajtáról szóló fejtegetései tartoznak.6 Úgy tűnik – ha 
hihetünk Zsupánnak – hogy a Szárnyasaink 
szerkesztőjeként Parthay Géza nemigen nézte jó 
szemmel, hogy a fi atal állatorvos a Winkler János 
által szerkesztett lapba is publikál: „Parthay az utóbbi 
időben nekem sem a legjobb emberem. Az fáj neki, 
hogy a „Baromfi tenyésztők Lapjába” is írok. 
Mondhatom, hogy emiatt Balassa Úrnak sem 
jóakarója, s bizony nem hiszem, hogy megérdemli azt 
a fáradozását, amit az ő lapja, a Szárnyasaink 
érdekében Balassa Úr tesz. Erről azonban csak 
szóbelileg tárgyalhatnánk, ennyit azonban 
kötelességemnek tartottam megjegyezni.” – írja egy 
Balassához címzett levelében 1908 karácsonyán. 
Mivel a korszakban jelentősebb vidéki 
„galambászvárosnak” számító központok életéről 
keveset tudunk, rendkívül értékes az a jelentése is, 
amelyet az első éves állatorvostan-hallgató a 
Szárnyasaink hasábjain osztott meg Miskolc 
galambászéletéről 1903 elején: „A mostani tenyésztők 
legnagyobb része régebben […] a tetszést leginkább 
megnyerő díszgalambok tartásával és tenyésztésével 
foglalkozott, de ezzel csakhamar felhagytak, s 
egyrészük a posta-, másrészük a bukó (vető) galambok 
felé irányította fi gyelmét, de a tenyésztők zöme a 
keringő galambokban találta fel azon örömét, melyért 
időt, pénzt áldozni képes […] Fő anyag a szegedi 
egyszínű, van ezenkívül szegedi szíves, van igen szép 
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egri kék, kövesdi kék, fehér gólyás, barna és fekete 
bíbicz galambunk, melyek rendszeresen hajtatnak. 
[…] A tömörülés, társulás volna a fő s a leginkább 
kívánatos, de a baj abban gyökerezik, hogy legtöbben 
az elért szép eredményekben elbiz akodva magukat 
mindentudónak képzelik, s tömörülésről, egyletbe 
lépésről szívesen hallanak és beszélnek ugyan, de 
midőn tettre kerül a sor, csatlakozásukkal még sem 
támogatnak.”7 A századforduló utáni években a 
miskolci házuk padlásán 20-22 pár postagalambot, 
néhány pár egri kék keringőt tenyésztő – 
állományában egy-egy pár fehér pávagalambot, 
parókás galambot, budapesti gólyást és szegedi 
keringőt tartó – Zsupán szintén azok közé a 
tenyésztők közé tartozott, akikkel Balassa György 
(is) intenzív galambcserét folytatott a századfordulót 
követő években. A 19 éves állatorvostan-hallgató – 
aki mind tenyésztés, mind tréning-röptetés céljából 
nem egyszer küldött postagalambokat az ekkor már 

Kápolnán tartózkodó Balassának – utal erre maga is 
leveleiben: „újra bátor voltam felkeresni soraimmal, 
de miután választ ez idáig nem kaptam újra 
alkalmatlankodom, s tisztelettel kérdem, hogy a 
megígért 2 drb. szegedi kék nőstényt megkaphatom-e? 
[…] már van a birtokomban néhány igen szép egri 
galamb, s remélem, hogy a jövő év végén még több lesz. 
Postagalambállományom is igen jó és nagy [...] Ha a 
meglévőktől nem remélne elég fi atalt igen szívesen 
küldenék vérfrissítésre 2 pár fekete kovácsolt fi atal 
postást […] Szíves válaszát és a szegedi nőstényeket 
postafordultával várva, s szíves küldeményét előre is 
köszönve vagyok kiváló tisztelettel igaz híve…”8 A 
„Columbia-kör” által 1886-tól évente megrendezett 
galambsport-versenyek lebonyolításával, valamint a 
szervezet által kidolgozott első versenyszabályzattal 
kezdetét vette a postagalambversenyek szervezett 
keretek között meginduló hazai története. A korabeli 
postagalamb versenyek végállomásai között már 
1885-től szerepelt Przemysl, de a Stefanovits Béla 
elnökletével 1903-ban megalakult Kassai 
Postagalambtenyésztő Egyesület létrejöttét követően 
a Kassa–Budapest, majd a Hatvan–Budapest 
útvonalak mellett az 1910-es évektől a röptetések 
kedvelt végállomásává vált Fiume is. A századforduló 
első évtizedében Zsupán Kálmán postagalambjai is 
ott lehettek már azoknak a belföldi 
versenyalkalmaknak egy részén, amelyeken 
nagyságrendileg 250-300 postagalambot indítottak 
útnak: „Épp ez idő szerint folynak a trainingek, az 
adonyi versenyt megelőzőleg. Holnap már Adonyba 
mennek galambjaink. Eddig az én 16 galambom közül 
egy sem veszett el, hanem mind, az elsők csapatosan 
még ugyanaznap délelőttjén megjöttek, amikor fel 
lettek bocsájtva.” – írja a Columbia-kör által Adony-
Budapest között 1907. október 27-én rendezett 
verseny előtt.9 Bár az 1903-1910 közötti években a 
Hatvan-Budapest, Kassa-Budapest, Adony-
Budapest, Gyékényes-Budapest, Sárosd-Budapest 
között megrendezett versenyalkalmak eredményeiről 
a baromfi tenyésztési lapok rendszeresen beszámoltak, 
a díjazási jegyzékeket átböngészve nem találkoztam 
Zsupán Kálmán nevével. „Jelenlegi mintegy 40 drb. 
öreg postáimat már az elkülönítésből összeeresztettem, 
s januártól májusig várok tőlük annyi fi atalt, hogy 
Kassára és Budapest felé Hatvanig 2 jó csapatot 
összeállíthatok. [...] Igen örülnék, ha Balassa Úr is 

Zsupán Kálmán röptetéseiről összeállított feljegyzései
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trainirozná galambjait.”10 A Columbia Postagalamb 
Sportegyesület 1911. október 29-én rendezte 23. 
versenyét Adony-Budapest között, melynek 
díjazottjai között Zsupán Kálmánt először említik. A 
versenyre nevezett 227 postagalamb közül a fi atal 
állatorvos kék kovácsolt postagalambja érkezett 
negyedikként. Tulajdonosa 25 korona pénzdíjat 
vihetett haza.11 Neve még egyszer feltűnik egy szintén 
az egyesület által 1912. október 27-én rendezett 
Sárosd-Budapest közötti verseny díjazottjai között. A 
díjazási jegyzék szerint Zsupán 291. sz. kék kovácsolt 
tojója hatodikként ért célba 61 perc 30 mp. alatt.12 
Bár Zsupán Kálmán galambtenyésztés témakörében 
1912-ben jelenteti meg utolsó cikkét a korabeli 

szaklapokban, neve a Columbia Postagalamb 
Sportegyesület által rendezett belföldi versenyeinek 
eredményközlő rovataiban még egyszer felbukkan az 
első világháború előtt.13

A két világháború között elismert állatorvos a 
második világháborút egészen biztosan túlélte, 
hiszen a Magyar Távirati Iroda egy 1945. március 
23-i jelentésében utoljára felbukkan még Zsupán 
Kálmán neve. A jelentésből megtudhatjuk, hogy 
a Debrecenben megalakult Ideiglenes Kormány 
miniszterelnöke, Dálnoki Miklós Béla még megerősíti 
állategészségügyi főtanácsosi pozíciójában Zsupán 
Kálmánt. 

Zubor Ferenc

1.  Kálmán Zsupán Zoltán nevű harmadik fi vérét, Balassagyarmat aljegyzőjét egy évvel édesapjuk halála előtt temette el a 
család.

2.  Zsupán Kálmán levele Balassa Györgynek. (1906. július 21)
3.  Írásaiban találunk utalást Sztankó Sándorral folytatott levelezéseire is.
4.  Zsupán Kálmán levele Balassa Györgynek. (1907. október 6)
5.  Zsupán Kálmán levele Balassa Györgynek. (1908. december 4)
6.  Galambszoktatás. 1. = Baromfi tenyésztők Lapja, 2. (1907) 21. sz. 496.p.., Galambszoktatás. 2. = Baromfi tenyésztők 

Lapja, 2. (1907) 22. sz. 519- 520.p., A galambok csőrméreteiről. = Szárnyasaink, 23. (1908) 24. sz. 285.p., Galambjaink 
lakóhelyei. 1. = Baromfi tenyésztők Lapja, 3. (1908) 17. sz. 279-280.p., Galambjaink lakóhelyei. 2. = Baromfi tenyésztők 
Lapja, 3. (1908) 18. sz. 289-291.p., Galambjaink lakóhelyei. 3. = Baromfi tenyésztők Lapja, 3. (1908) 19. sz. 304.p., 
Galambjaink lakóhelyei. 4. = Baromfi tenyésztők Lapja, 3. (1908) 21. sz. 328-329.p., Galambjaink lakóhelyei. 5. = 
Baromfi tenyésztők Lapja, 3. (1908) 24. sz. 370- 372.p., A galambász év kezdete. = Szárnyasaink, 26. (1911) 9. sz. 104.p., 
Az egri keringő. = Szárnyasaink, 18. (1903) 6. sz. 67-68.p., Az „Egri kék” keringő és vállfajtái. = Baromfi tenyésztők 
Lapja, 3. (1908) 6. sz. 133-135.p., Gazdasági galambtenyésztés. = Baromfi tenyésztők Lapja, 6. (1911) 24. sz. 378- 
381.p., Gazdasági galambtenyésztés. = Baromfi tenyésztők Lapja, 7. (1912) 3. sz. 43-45., A postagalambok színe. = 
Baromfi tenyésztők Lapja, 3. (1908) 7. sz. 151-153.p., A galambok postai szállítása. (A versenyekre szállítás kérdései) = 
Baromfi tenyésztők Lapja, 6. (1911) 8. sz. 117-118.p.

7.  Zsupán Kálmán: A Budapesti Galambkedvelők Köre II. titkárának jelentése Miskolc galambász életéről. = Szárnyasaink, 
18. (1903) 2. sz. 19-20.p.

8.  Zsupán Kálmán levele Balassa Györgynek. (1903. december 26)
9.  Zsupán Kálmán elhivatottságát jelzi, hogy még gyakornoki, illetve katonai szolgálatának időszakában az Állatorvosi 

Főiskola egyik épületrészének padlásán is alakított ki helyet postagalambjai számára.
10.  Uo.
11.  Postagalambverseny-eredmények. (Adony-Budapest, 1911. október 29.) = Baromfi tenyésztők Lapja, 6. (1911) 20. sz. 

326.p.
12.  Postagalambverseny -eredmények. (Sárosd-Budapest, 1912. október 27) = Szárnyasaink, 27. (1912) 22. sz. 261-262.p
13.  Postagalambverseny -eredmények. (Dunaföldvár-Budapest, 1913. október 26) = Szárnyasaink, 28. (1913) 22. sz. 262.p.
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Ő SISISTYÁN JÁNOS, A V-61 EGYESÜLET GONDNOKA

János 1999-ben lépett be a V-61 Alba Regia Galamb- 
és Kisállattenyésztő Egyesületbe, mint galambtenyésztő. 
Aktivitásával hamarosan kivívta az tagságtársak bizalmát, 
így megválasztottuk az egyesület gondnokának. A feladata 
az egyesület tulajdonát képező közel ezer férőhelyes 
kiállítási ketrecpark anyagának kezelése, rendben tartása, 
kiadása, valamint visszavétele a kiállítások rendezőitől. 
A tagok segítségével a szükségessé váló javítások, 

alkatrészcserék elvégzése, tisztítás. takarítás a kiállítási 
ketrecanyagokon. Az egyesületi, konténerraktárak 
takarítása és bennük a raktározási rend fenntartása, 
mind az ő feladata.

Az egyesület által szervezett közösségi 
megmozdulásokon aktívan részt vesz. Legutóbb, a 
Székesfehérvár Megyei Jogú Város Önkormányzata által a 
Bregyó közben szervezett nyári „Napraforgó” elnevezésű, 
gyermektábor turnusaiban vállalt aktív szerepet 
kedvenc texán és a pomerániai begyes galambjaival és a 
tenyésztőtársak által felajánlott kisállatokból összeállított 

fajtabemutató megtartásában, a magyar kisállattenyésztés 
a fi atalság körében történő népszerűsítése érdekében.

Társadalmi munkájával több hétvégén is hozzájárult az 
MGKSZ monori börzeterületen a annak megnyitásának 
sikeréhez. A börze avatásának napján, önzetlenül végzett 
munkájáért az MGKSZ elnökének elismerő oklevelét és 
ajándékát vehette át. 

Az egyesülete nevében
Szűcs Antal

Fénykép: Bárány István & Sisistyán Gábor
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Érdeklődve és kíváncsisággal olvastam a Galamb 
és Kisállat Magazin 2020. augusztusi számában 
Juráskó István: Mit is jelent Magyar Mesternek 
lenni? vitaindító írását.

Joggal teheti és tette fel a kérdést már több 
tenyésztő, hogy miért nem lehetek Magyar Mester, 
ha ritka állatfajtát tenyészt?

A cikkben megfogalmazódott, hogy az 
„egyszemélyes fajtákat” tenyésztők, vagy a ritka, 
netán veszélyeztetett fajtákat tenyésztők számára 
soha nem fog teljesülni a Magyar Mester cím 
odaítélése. A jelen feltételek mellett NEM! 

Örülök, hogy „galambos berkekben” 
is elgondolkodtak a Magyar Mester cím 
szabályzatának, és odaítélésének megváltoztatásán, 
korrigálásán.

Ezzel a témával kapcsolatban, 2019 februárjában 
már írtam a Bírálótestületnek. Akkor ott 
javasoltam, hogy a: 

Magyar Mester cím elérhetősége: Magyar 
Mester kollekcióba nevezett egy fajtából összesen 
minimum 20 egyed vegyes színű, (kivéve a 
standardban egy színnel rendelkező) vegyes ivarú 
galamb, díszbaromfi, nyúl, díszmadár esetében 
a legmagasabb összes pontszámú kollekció 
(legkevesebb összesen 376 pont) tenyésztője 
„Magyar Mester” címet kap.

Indoklás: E cím eléréséhez a ritka vagy különleges 
fajtákat tenyésztők esélyhez sem juthatnak az 
eredeti szabályzat kiírása szerint. Ezt nem tartom 
szerencsésnek, hisz egy–egy ritkábban tenyésztett 
fajtára, annak kiállítójára is szüksége van az 
MGKSZ-nek, a kiállításoknak (legyen az galamb, 
baromfi, nyúl, vagy díszmadár tenyésztő). Főleg 
annak tudatában, ha az adott fajta elkötelezettje 
felvállalja a 20 egyed kiállítását is. A cím 
elérhetőségének lehetősége tovább inspirálhatná a 
tenyésztői kedvet, kitartást és motivációt, továbbá 
nem különböztetnénk meg hátrányosan e fajták 
tenyésztőit.

A válasz az volt, hogy jó az ötlet, de ha csak 1 
vagy 2 tenyésztő állít ki 20 állatot, akkor hol a 

MIT IS JELENT MAGYAR MESTERNEK LENNI?
VITAINDÍTÓ ÍRÁS FOLYTATÁSA

verseny, hol a versenyszellem?
Én úgy gondolom, hogy versenyezni 

önmagunkkal is lehet, egy –egy fajta érdekében. 
A kiállított kollekcióknak ugyan úgy el kell érni 
egy bizonyos pontszámot, egy tenyésztői szintet, 
színvonalat, mint a népszerű fajták esetében a 
tenyésztőknek. Egy–egy ritka fajta tenyésztése, 
a fajta megóvása sok esetben legalább olyan 
tenyésztői munkát, hanem többet igényel, mint 
a divatos fajták tenyésztőinek. Gondoljunk csak 
bele: ezen fajták tenyésztőinek sokkal szűkebb a 
lehetősége tenyészállatok beszerzésére, a fajtával 
kapcsolatos tapasztalat cserék megosztására, 
egymás tenyésztői munkájának megsegítésére. 
Érvelésem nem volt elegendő, s ezt követően abba 
is maradt az ügy.

Ezért is örültem Juraskó István cikkének, amit 
nem vitaindítónak szántam részemről folytatni. 
Jó volt olvasni, hogy nem csak én gondolkodom 
hasonlóan a Magyar Mester címmel kapcsolatosan. 
István azt javasolta, hogy a következő feltételekkel 
odaítélésre kerülhessen egy-egy tenyésztő számára 
is a Magyar Mester cím:

A tenyésztők számától függetlenül az egy 
fajtából (amennyiben a fajta leírása szerint létezik) 
legalább két színváltozatban nevezett minimum 
8 egyed kisállat esetén a legmagasabb összesített 
pontszámot (minimum 380 pont) elérő kollekció 
tenyésztője Magyar Mester címet kap.

Szeretnék egy-két észrevételt hozzátenni 
baromfis szemszögből a javaslathoz:

1. A legalább két színváltozat nem minden 
díszbaromfi esetében lehetséges, hisz vannak 
olyan fajták, ahol az EE standard szerint csak egy 
színben tenyésztik, egy szín elfogadott az adott 
díszbaromfi fajtánál (lásd ludak esetén a teljesség 
igénye nélkül a böhmi lúd, diepholzi lúd, fodros 
lúd, -fehér, celli lúd-világosbarna, vagy a kacsáknál 
például az amerikai pekingi kacsa, aylesburyi 
kacsa-fehér, cayuga kacsa fekete, orpington kacsa, 
svéd kacsa-sárga és a tyúkoknál pl. amrock-
sávozott, caumont, cemani, kasztíliai-fekete, 
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lakenfeldi-fehér fekete rajzolattal) Javasolnám 
ezért a lehetséges módosításba beletenni „… két 
színváltozatban (kivéve a standardban egy színben 
elfogadott) nevezett …”

2. A „… minimum 8 egyed kisállat esetén 
…” számszerű egyedszámot támogatom és 
kivitelezhetőnek tarom a díszbaromfik (ludak) 
esetében is.

3. Teljesen elfogadhatónak tartom a 
minimum pontszám megemelését 380 pontra. 
Ez a pontszám már egy érett, kompakt kollekció 
benyomását mutathatja. Azt javasolnám, hogy a 
kollekcióban jó minősítésű állat ne szerepelhessen. 
Kicsi a valószínűsége, hogy (példának okáért 91-

96-96-97 vagy 92-96-96-96 pontos eredmények 
szülessenek) ilyen előforduljon, de az ördög nem 
alszik. Ahhoz, hogy ezt a pontszámot elérje egy 
tenyésztő igen jó, kiváló, vagy kitűnő minősítéseket 
kell elérnie a kiállított egyedeinek.

Remélem többen elgondolkoztak a Juraskó István 
cikkét olvasva és támogatják a kezdeményezést, 
hogy egy ritka vagy kevésbé népszerű, 
esetlegesen veszélyeztetett fajta tenyésztőjének 
is odaítélésre kerülhessen a Magyar Mester cím. 
Mint István írta ez hozzájárulhat az adott fajta/
ták benevezett kiállítási egyedszám növeléséhez 
népszerűsítéséhez, megkedveltetéséhez, tenyésztői 
versenyképesség növeléséhez, az ifjú nemzedék 
tenyésztői táborba történő becsábításához, 
megragadásához is. Sok sikert kívánok a 
kezdeményezéshez! 

Vígh Attila

Tisztelt Tenyésztők!

A Magyar Szarka Keringő Tenyésztők 
Fajtaklubja javaslatára és az MGKSZ 
vezetőségének támogatásával a 2021-es év 
magyar galambfajtája a magyar szarka keringő 
lesz.
 

Dr. Pintér József Zsolt
MGKSZ elnök
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Kiváló állományból alföldi dudoros postagalambok eladók!
Kiállításgyőztesek, nagyon szép ideális típusú galambok. Ár: 100 Eur/db.
Szeifert Károly 4060 Balmazújváros Batthyány u. 32. Tel.: 06 30 893 6862 

Alföldi parasztgatyás idei fi atalok eladók.
Németh György 8500 Pápa, Mikszáth K. u. 26. Tel.: 06 70 453 6293

Tyúktarka galambok, valamint idei kelésű newhampshire baromfi k eladók Gyulán. 
Hermann Ferenc Tel.: 06 20 392 4739

Egri kék keringő fi atalok és tenyészek eladók.
Krsjak Mihály 2721 Pilis, Bicskei út 35. Tel.:06 304 967401

A V243. Gyomaendrőd Kisállat Tenyésztők Egyesülete eladásra kínálja fehér műanyag bevonatú két részes 80 
cm ( 2 db 40 x 40 cm) x 40 x 40 cm ketrec parkjából 500 férőhelyet 1 200,-Ft /férőhely áron.

Információ: Knapcsek Lajos Tel.: 06 30 953 1355

A V243. Gyomaendrőd Kisállat Tenyésztők 
Egyesülete területi kiállítást tervez

rendezni a King, az Amerikai Óriásposta, Strasszer, 
Texán, Magyar Autosex Tyúkgalamb, és a Budapesti 

Galambfajta Tenyésztők Fajtaklubja részvételével.

A fajtaklubok fi atal galambokat mutatnak be,
de az egyesületi kollekcióban minden szabályos 

korú kisállat bemutatható.

Ideje: 2020. november 7-8.
Helye: Varga Lajos Sportcsarnok, 5500 

Gyomaendrőd, Szabadság tér 1. 

Szeretettel várunk minden tenyésztőt és érdeklődőt!

Gyomaendrőd, 2020. június 29.                       

Üdvözlettel: Knapcsek Lajos
elnök

A Meghívó és a nevezési lap letölthető az MGKSZ 
honlapjának Aktuális rovatából.

HIRDETÉS

KIÁLLÍTÁSI FELHÍVÁS



HÚSVÉTI NYÚLTÓL A KIÁLLÍTÁSOKIG

Interjúmban Kissné Kovács Erzsébet 
kecskeméti nyulászt kérdeztem, mióta van jelen 
és hogyan jelent meg életetekben a nyúl?

Gyermekkorom óta jelen van a nyúl az életünkben. 
Édesapám háztáji céllal tartott húshasznú 
nyulakat leadásra. 2011-ben a gyermekeimnek 
vásároltam két húsvéti törpenyulat és ezzel nagy 
fordulat következett, belevágtam a nyulak hobbi 
szintű tenyésztésébe. Ellátogattam a Nemzeti 
Kiállításra2012-ben, ahol Csepi Tamással 
megbeszéltem a szükséges tenyészállatokat, 
melyeket 2013 elején át is vehetem. Az év nyarától 
az MGKSZ tagja, és színtenyésztő vagyok. Az év 
végi országos kiállításon már mit kiállító voltam 
jelen. Egy, a német országos kiállításra kiutazó 
csapathoz 2013 decemberében csatlakoztam, és a 
törpe kosorrú nyulak közül egy új színt hozottam 
haza, a fekete csert. 2014-ben már Szlovákiában 
is eredményesen állítottam ki nyulaimat. 2015-
től tagja lettem a Szlovák Törpenyúl Klubnak. 
A 2015-2016-os Nemzeti Kiállításokon törpe 
kosorrú fajtával nemzeti Fajtagyőztes címeket 
nyertem el. 2018-ban alapító tagja voltam a C11 
Nyúl és Kisállattenyésztők Civil Társaságának 
és neveztem Dániába az Európa Kiállításra, 
ahol felajánlott díjat kaptam. Az Osztrák 
Törpenyúl Klubhoz 2019-ben csatlakoztam, és 
ugyanebben az évben az Ausztriában rendezett 
Törpenyúl Világbajnokságon törpe kosorrú sárga 
sziámi színben a második legjobb kollekcióval 
emlékérmet és felajánlott díjat nyertem el. 
A Szlovák Törpenyúl Klub által színes törpe 
deilenaar színben Klubmester, Klub Champion. 

Végezetül 2019 decemberében a Nemzeti 
Kiállításon nemzeti fajtagyőztes és a Nyúl és 
Prémesállat-tenyésztő Szakosztály Best in show 
címét nyertem el nyulaimmal. 

Hol tart napjainkban az állományod és milyen 
terveid vannak?

Állományom jelenleg 80 egyed feletti, és több 
fajtát és színt is tenyésztek. A törpe kosorrúak 
közül a sárga sziámi, barna nyest, fekete cser, 
és fehér szálkás feketéket, a színes törpék közül 
deilenaar tartok, melyek már több sikert is 

hozottak számomra. Terveim 
között szerepel a következő 
Európa Kiállításon való 
részvétel.

Köszönöm a beszélgetést!

Sárvári Attila




